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1. Indledning 
Tiden, siden vi sidst var samlet til generalforsamling tilbage i starten af marts 2020, 
har på alle måder været helt anderledes end normalt. Kort og godt har overskriften 
været Corona, som har dikteret vores dagligdag lige siden. Det har bl.a. også bety-
det, at vi er samlet her en sommerdag i juni til generalforsamling, i stedet for det 
sædvanlige tidspunkt i begyndelsen af marts. Jeg er dog glad for, at vi igen kan mø-
des, og vi har i bestyrelsen prioriteret højt at kunne mødes fysisk til en generalfor-
samling. Selvom mange efterhånden har deltaget i møder ved skærmen, så er det 
ikke alle, der er blevet helt ”du’s” med det endnu, og uanset hvad, så giver et fysisk 
møde som i dag en langt bedre fornemmelse for stemningen og mulighed for en god 
debat. Som ny formand er jeg utrolig glad for, at vi besluttede at udskyde generalfor-
samlingen, og at vi kan mødes fysisk i dag, ansigt til ansigt. 
Corona satte også sit præg på sukkermarkedet i 2020, hvor sukkerprisen efter en 
stigning i begyndelsen af året tog sig et gevaldigt dyk, da det meste af verden luk-
kede mere eller mindre ned. Langsomt har den dog rettet sig igen, og vi er nu tilbage 
på prisniveauet før Corona-udbruddet. Sukkerprisen er fortsat bestem ikke pran-
gende, men vi har dog hævet os lidt fra det meget lave bundniveau i 2019, hvilket 
bl.a. skyldes en lavere sukkerproduktion på verdensplan, hvor der aktuelt er et lille 
underskud i forhold til forbruget. 
Udover dykket i sukkerprisen er vi dog sluppet rimeligt problemfrit igennem året. Det 
gælder både roerne ude i marken og sukkerfabrikkerne, som har formået at holde 
produktionen kørende gennem hele sidste kampagne uden nedlukninger eller andet 
pga. Corona. Her kan vi godt give os selv et klap på skulderen hele vejen rundt. 
Vi kan samtidig glæde os over, at Nordic Sugar med deres nye regnskabsresultat på  
111 mio. kr EBIT er begyndt at tjene penge igen. De har de seneste par år været 
igennem en række tilpasninger i koncernen, som nu ser ud til at bære frugt, og Nor-
dic Sugar/Nordzucker har også klaret sig fint i sammenligning med nogle af de andre 
store sukkervirksomheder i EU. En sund økonomi hos aftagen af vores roer er en 
væsentlig forudsætning for, at vi kan få en konkurrencedygtig og fornuftig pris for vo-
res roer. 
 
Hovedoverskrifterne for det seneste år er en flot 2020 sæson med det næsthøjeste 
udbytte pr. ha nogensinde, og en beslutning af vores klimaminister her i begyndelsen 
af 2021 om etablering af en gasledning til Lolland-Falster, så sukkerfabrikkerne nu 
kan omstilles til naturgas i stedet for kul og olie. Samtidig åbner det for bygning af to 
biogasanlæg, så energiforsyningen til fabrikkerne på sigt kan blive endnu mere grøn. 
 
Jeg kommer tilbage senere i beretningen om gasledningen, men jeg vil gerne slå 
fast, at det er en meget glædelig beslutning, som har afgørende betydning for en 
langtidssikring af vores sukkerproduktion og roedyrkning og dermed også vores to 
sukkerfabrikker og de mange lokale arbejdspladser. 
 
Samtidig er det gode resultat i 2020 med et gns. udbytte på 13,8 tons sukker pr. ha – 
det næstbedste nogensinde – naturligvis også noget, vi skal huske tilbage og glæde 
os over. Det viser, at roerne fortsat er en stabil og god afgrøde. Samtidig var det en 
rimelig nem kampagne, hvor det var let at tage roerne op, og selvom kampagnen 
blev meget lang, så lykkedes det – med medvind fra vejrguderne - at få alle roer ind 
til fabrikkerne uden problemer og tab. 
Vi har således et positivt indtryk på roerne med i bagagen fra sidste år, nu hvor vi al-
lerede er godt i gang med 2021-sæsonen, men det er også vigtigt, at roerne fortsat 



 
 

2  

er konkurrencedygtige med vores alternative afgrøder. Nu hvor energiforsyningen til 
fabrikkerne er sikret med gasledningen, så skal vi samtidig fortsat have fokus på, at 
pris og vilkår på roerne er tilstrækkelige, så roeforsyningen til fabrikkerne også er sik-
ret. Det kæmper vi hårdt for her fra foreningen i de årlige forhandlinger med Nordic 
Sugar.  
 
Inden da vil vi gennemgå nogle af de andre ting, vi har arbejdet med i foreningen, 
hvor jeg vil starte med at give ordet til vores ordfører for fabriksudvalget Michael Ras-
mussen for en opfølgning på 2020-kampagnen. 
 
2. Fabriksudvalget 
  v/ Michael Rasmussen 
Fabriksudvalget består i år af Henrik Hansen, John Reese Jensen og Michael G. 
Rasmussen, som er ordfører og tilsynsførende i prøvevasken. 
 
Vækstsæsonen 2020 
Med vores udsættelse af generalforsamlingen ligger vækstsæsonen 2020 allerede et 
stykke tilbage i tiden – jeg vil derfor alene nævne nogle få hovedpunkter fra 2020-
sæsonen: 

- Store regnmængder i januar og februar 2020 
- Gns. sådato 30. marts 2020 
- Udfordringer med såbedet, da der ikke rigtig havde været noget frost, og 

mange fik lagt roerne i tør jord 
- Ingen regn fra den 10. marts til 29. april 2020, hvor de sidst roer først spirede 
- Gaucho/Force udfordring hvorvidt der skulle sprøjtes? – da nyttedyrene også 

ville blive ramt 
- Ca. 50 % bejdset med Force og ca. 50 % med Gaucho 
- Sprøjtningerne forløb udmærket 
- Våd og kold sommer 
- Tørt efterår med gode forhold for optagning af roerne 

 
Kampagnen 2020 
Pga. Nordic Sugar’s problemer med en begrænset miljøtilladelse til fabrikken i 
Nakskov, måtte Nakskov lukke ned tidligt, og kampagnen i Nykøbing blev en af de 
længste i historien. 
 
Nakskov   

- Kampagne: 28 september 2020 - 4. januar 2021 
- Oparbejdede rene roer: 1.001.835 tons (ca. 33.000 læs) 
- I alt 99 døgn med 10.100 tons t/døgn 

 
Nykøbing   

- Kampagne: 17 september 2020 - 9. februar 2021 
- Oparbejdede rene roer: 1.543.431 tons, inkl. økologiske (ca. 47.000 læs) 

heraf ca. 30.000 tons økologiske roer, inkl. svenske roer (ca. 1.000 læs) 
- I alt 145 døgn med 10.600 tons t/døgn 

 
Agricenteret laver leveringsplanen ud fra ca. 11.500 tons roer pr. dag 
Når fabrikkerne kører godt, oparbejder de ca. 13.000 tons roer pr. dag 
 



 
 

3  

Nykøbing havde udfordringer i starten, men efter et par uger kom fabrikken ind i en 
mere stabil periode, hvor det kun blev til mindre udfald. 

- Første dyk er stop efter økologisk kampagne 
- 11. oktober er nedbrud i sukkerelevator 
- 13. december er et kortsluttet højspændingskabel til roevasken 
- 6. januar er kulskifte på generator 
- 16. januar er havari i sukkerhus 

 
Nakskov havde i starten mange forskellige udfordringer, der gjorde, at fabrikken 
havde svært ved at komme op på fuld kraft, og imellem jul og nytår havde den 3 
store nedbrud. 

- Første dyk ca. 17. oktober er forkert tilsætning af hjælpestof, hvilket medførte 
et totalstop på fabrikken 

- Stop omkring 2. november er filtreringsproblemer 
- Slutning på kampagnen er knækket sukkersnegl og reparation af sukkertørrer 

 
 
Resultat af kampagnen 2020 
Areal 33.475 ha 
Dyrkere 807 stk. 
Areal pr. dyrker 41,5 ha 
Leverede rene roer 2.545.267 tons 
Leveret polsukker 455.724 tons 
Produceret hvidtsukker 422.799 tons 
Sukkerindhold 17,9 % 
Renhed 91,2 % 
Rodudbytte pr. ha 76,0 tons 
Polsukker pr. ha 13,8 tons 
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Figur fra Nordic Sugar 
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Betalinger/tillæg                                                                                                                         
Betalingen for roerne afhænger af den valgte kontrakttype og ud fra en basispris for 
roer med 16 % sukker.  
Herudover er der en række tillæg m.v.:  

- Sukkertillæg, hvor vi i 2020 endte ca. på gns. med 17,9 % sukkerindhold 
- Tillæg for tidlig levering 3,0 mio. kr 
- Tillæg for sen levering 15,2 mio. kr 

Det er betydeligt højere end normalt som følge af den sene kampagneafslut-
ning i Nykøbing. 

- Tillæg/fradrag for renhed 40,5 mio. kr 
Det er et stort beløb som følge af en høj gns. renhed på 91,2 %, og det er in-
gen hemmelighed, at Nordic Sugar gerne vil have flyttet noget af dette tillæg 
over på basis-roeprisen i stedet for som et variabelt tillæg på renheden – no-
get vi indtil nu har afvist, da vi mener, at det nuværende renhedstillæg virker 
efter hensigten.  

- Betaling for ”tilbagekørsel” af urenheder, som er individuelt i forhold til afstand 
til sukkerfabrikken 

- Pulp, kontrakter med fast pris: her er betaling for pulp 22,50 kr pr ton rene roer  
- Pulp, kontrakter med variabel pris: her er betalingen for pulp variabel frem til 

og med 3-årige kontrakter indgået for 2019. I variable kontrakter fra og med 
2020 er pulpen også fast på 22,50 kr. 

- I kontrakter med variabel pris indgår et resultattillæg, som et variabelt element 
alt afhængig af Nordic Sugars regnskabsresultat. Vi har løbende forbedret på 
disse kontrakter, og i de variable kontrakter fra og med 2020 kan der kun blive 
et tillæg, hvor der i de tidligere variable kontrakter indgået til og med 2019 
også kan være et fradrag. 

 
Jeg vil ikke går nærmere i detaljer med priser og afregning af roerne, men I kan som 
altid benytte vores regneark, som I kan hente på vores hjemmeside danskesukker-
roedyrkere.dk. Her kan man hver især indtaste sine egne tal på kontrakt, udbytte, le-
veringstidspunkt, afstand til fabrik mv., hvorved man får en beregning på indtjeningen 
pr. ha, samt en oversigt over, hvornår pengene kommer til udbetaling. 
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Transport, leveringsplan og Agrilog 
Hybrider og selvkørere i 2020 

- I Nakskov var der 74 hybrider/selvkørere 
- I Nykøbing var der 36 hybrider/selvkørere, hvoraf nogle selvkørere med lastbi-

ler  
 
Vi har i foreningen haft fokus på den i nogle områder rigeligt dynamiske leveringsplan 
for at finde en forklaring på, hvorfor der har været så store ændringer i leveringspla-
nerne – på trods af at vi først kan se leveringsdatoen 14 dage før levering. Det af-
hænger selvfølgelig af, hvordan fabrikken kører, mængderne i de marker der bliver 
leveret fra, og vognmanden/renselæssernes registreringer i de pågældende marker. 
Så der er mange faktorer, der spiller ind, men der bliver hele tiden arbejdet på at re-
ducere for store udsving i leveringsplanen. 
Fra dyrkerside kan vi gøre vores del ved at indtegne vores marker og give Agricente-
ret leveringsrækkefølgen, så disse data er på plads til leveringplanen. Så er det ikke 
er hos os, at de store udsving i leveringsplanen bliver skabt. 
Vi bliver inden, i løbet af og efter kampagnen opfordret til at udfylde forskellige spør-
geskemaer, hvor vi skal svare på alt fra gødning, roesorter samt meget andet. Disse 
data får vi alle glæde af, så Agricenteret kan samle dem og måske finde et mønster i, 
hvad der kan gøres bedre. Dette mener jeg personligt kan være med til at hæve vo-
res udbytter. 
 
Prøvevask 
Det første år med fast topskive gav udfordringer i starten med billederne, der blev ta-
get af prøver med for meget top, og at dyrkerne ikke kunne se topskivemarkerin-
gerne i deres prøveoversigt. Den nye version af Nordic Sugars app, hvor dyrkerne 
kunne se anmærkning fra dårlig aftopning, blev først implementeret til Android 16. 
november og Apple 26. november. Det skulle der have været styr på fra starten af 
kampagnen.  
Med opdateringen af app’en har vi fået hurtigere adgang til forskellige funktioner som 
udbytte pr. mark, mine marker og varslingssystem ang. skadedyr og bladsvamp.  
 
Topskivefradrag opstår, hvis der er mere end 20 % af roerne, som har mere end  
2 bladstængel over 1 cm. Nordic Sugar har oplyste, der ikke er krav om, at der skal 
have været kniv på roen, men roerne skal selvfølgelig så være korrekt aftoppet med 
slagler. I tilfælde hvor der har været flere prøver med topskivefradrag, er dyrkeren 
blevet kontaktet af Agricenteret. 
Som det er nu, bliver der ikke lavet topskivemarkering, hvis det kun er et par roer, 
som ikke er korrekt aftoppet. 
 
Det er som nævnt helt nyt, at vi indførte en fast topskive på 3,0 % til kampagnen 
2020. Det har fjernet det manuelle arbejde med aftopning i roevasken og risikoen for 
forskelle i behandlingerne. Nu er der kun kontrollen tilbage, om der er for meget top 
på roerne. Det er et noget nemmere og mere enkelt arbejde. 
Vi har presset på for denne ændring i flere år, og vi kan heldigvis konstatere, at det 
har fungeret efter planen, efter at de første mindre indkøringsvanskeligheder var 
overvundet. 
Nu mangler vi bare et system, så resultaterne fra kontrol af top-mængden kommer 
hurtigere ud til dyrkerne, så man bruge det til f.eks. at indstille aftopningen på roeop-
tageren. 
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Fotodokumentation 
Der bliver i dag taget billeder af prøven inden neddeling i kassen, inden kassen tip-
pes ned i prøvevasken, når prøven kommer ud af prøvevasken, og hvis der bliver la-
vet en topskivemarkering. 
Hvis der er spørgsmål til prøven, er det muligt at kontakte Agricenteret og se disse 
billeder, som forhåbentligt kan afklare spørgsmålene.  
 
Kuledækning 
Sidste år til generalforsamlingen nævnte Troels Frandsen, at der ikke var nok tons 
under dugene, og at vi i fællesskab skulle løftet antallet af tons under dugene, hvilket 
også er lykkedes. I år har der i gns. været 202 tons rene roer under hver dug, hvilket 
er bedre end sidste år. Der er variation mellem områderne. Et område ligger med et 
snit på 193 tons/dug, mens et andet område ligger på 219 tons/dug. 
 
Møde med Guldborgsund kommune 
Inden kampagnen 2020 har vi for første gang haft dialogmøde med Park og Vej i 
Guldborgsund kommune, hvor Lolland kommune også deltog. Nogle af de punkter 
som vi berørte her var: 

- Afmærkning af jernplader i rabatten 
- At lastbilerne ikke må holde i kø ved renselæsseren, når de venter på at 

komme til 
- Ødelagte rabatter og brønde efter traktor med containervogn til dækning af 

roer 
 
Disse punkter var der kun få eksempler på. Generelt var de godt tilfredse med må-
den, vi landmænd og vognmændene agerer på vejene. Der var en god og konstruktiv 
tone på hele mødet. 
***** 
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Jeg vil gerne slutte af med at rette en stor tak til de ansatte på Agricenteret for at få 
os gennem endnu en kampagne. På trods af at kampagnen har været præget af Co-
rona, synes jeg, I har ageret nytænkende og fået formidlet mange budskaber vha. 
ugerapporterne, virtuel faglig julekalender og indlæggene på det virtuelle vintermøde. 
Jeg håber, at det er noget mange dyrkere har gjort brug af, da der er kommet meget 
faglig information denne vej. Det virker også som om, det er noget Agricenteret vil 
fortsætte med, da det er en hurtig om nem måde at kommunikere på. Dog glæder vi 
os vist alle til at kunne mødes til de traditionelle møder, som vi kender. 
 
3. Økologi 
  v/ Henrik Hansen 
Nordic Sugar startede op igen med de økologiske roer i 2017, efter en pause siden 
2005, og siden den nye start i 2017 er produktionen gradvist øget. Kontrakttegningen 
her til 2022 trak sidste år ud til slutningen af året, da de var igennem en evaluering af 
produktionen af økologisk sukker i koncernen, og her var det meget glædeligt, at de 
kom frem til, at de fortsat satser på de økologiske roer og sukkerproduktion i Dan-
mark. 
 
Jeg kan også nævne, at efter de første år, hvor kontrakterne blev 100 % styret fra 
Tyskland, har vi nu aftalt, at vilkårene nu også er en del af vores årlige forhandlinger 
mellem Danske Sukkerroedyrkere og Nordic Sugar. 
 
Udviklingen på de økologiske roer: 

- Øget areal, produktion og afsætning 
- God kontrakttegning  
- Forventer et areal på ca. 750 ha økologiske roer i Danmark i 2021 
- Hertil kommer ca. 250 ha svenske økologiske roer og dermed et samlet areal 

med økologiske roer på ca. 1.000 ha 
- Ser man bort fra nogle få helt mislykkede arealer, gav de økologiske roer i 

gns. 40,5 tons rod pr. ha og et udbytte på 6,4 tons sukker pr. ha i 2020 
- Den bedste halvdel af dyrkerne havde knapt 50 tons rod og 8,4 tons sukker pr. 

ha  
- Sukkerindholdet var 16,8 % i 2020  

 
Vi har en god dialog med Nordic Sugar om tilpasning af kontrakterne i forhold til dyr-
kerønske. Bl.a. er der ingen 130 % regel, der er kontrakttegning i hektar og tilpasset 
acontobetaling. 
 
NBR har fokus på økologiens behov. 
 
Vi har også etableret en tættere kontakt imellem de økologiske dyrkere og forenin-
gen. 

- Henrik Hansen er fast kontaktperson i Danske Sukkerroedyrkere 
- Morten Helsted er fast kontaktperson for de økologiske dyrkere 
- Der er etableret et udvalg blandt de økologiske dyrkere, som består af Morten 

Helsted, Matthias Knudsen, Torben Mathiesen og Christian Jørgensen 
- Vi har aftalt, at der holdes et årligt møde, hvor alle økologerne samles 

 
- Der er mange udfordringer ved ukrudtsbekæmpelsen i de økologiske sukkerroer.  
- Udviklingen indenfor robotter og redskaber til ukrudtshåndtering går fremad. 
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- Netværk af økologer der udvikler nye teknikker til ukrudtsbekæmpelsen. 
- Økologerne er omstillingsparate og investerer i ny teknik. 
- Stærkt samarbejde økologerne imellem f.eks. igennem whatsapp 
- Vidensdeling økologer imellem gør, at virksomme teknikker hurtigt kan blive udbredt 
- Man skal som økolog tilpasse sig udfordringerne i det enkelte år 
- Næringsstofforsyning er en udfordring, her er det vigtigt, at man nu må bruge Øgro 
 
Der er mange udfordringer med dyrkning af økologiske roer, men fra Danske Sukker-
roedyrkere tror vi på en fremtid for den økologisk sukkerproduktion i Danmark. Det er 
vigtigt at kunne tilbyde dansk produceret økologisk sukker, og vi håber, at markedet 
tager godt imod det danske økologiske sukker, og også er villig til at betale den bety-
delige meromkostning, der er forbundet med dyrkning af økologiske roer. 
 
4. Tilbud om medejerskab af Nordic Sugar 
I forbindelse med et spørgsmål på Danske Sukkerroedyrkeres generalforsamling i 
2020 åbnede CEO Lars Gorissen Nordzucker for muligheden for, at de danske roe-
dyrkere kunne blive medejere af Nordic Sugar, Danmark. 

- Vi drøftede det efterfølgende med Nordic Sugar, som mere konkret fremlagde 
et tilbud om medejerskab ud fra en værdifastsættelse af Nordic Sugar på 2 
mia. kr med mulighed for en ejerandel på 200 - 400 mio. kr. Herunder med en 
bestyrelsespost i Nordic Sugar. 

- Vi har behandlet tilbuddet indgående i bestyrelsen og herunder også inddraget 
rådgivning fra advokat og bank om mulig fremgangsmåde, fordele og investe-
ringen. 

- Efter en grundig undersøgelse af mulighederne meldte vi tilbage til Nordic 
Sugar, at vi takker for at have fået tilbuddet, men vi må ”takke nej” til tilbuddet 
om medejerskab i denne omgang. 

 
Begrundelse for vores ”nej tak” til tilbuddet i denne omgang: 

- 200-400 mio. kr er en stor sum penge, hvor dyrkerne i givet fald skal investere 
i svært omsættelige aktier, da de er unoterede. Der er derfor en usikkerhed 
forbundet med en evt. senere afhændelse af aktierne, herunder hvis man op-
hører som roedyrker. Samtidig har udviklingen efter 2017 med ophøret af suk-
kerkvoterne og mindsteprisen på roer medført, at indtjeningen for roedyrkerne 
og sukkervirksomhederne i EU er faldet til et lavere niveau. Der er således 
ikke udsigt for dyrkerne til et specielt attraktivt afkast på en sådan investering. 

- Vi ønsker ikke en sammenkædning for den enkelte dyrker af et evt. ejerskab 
med muligheden for at tegne en roekontrakt. Dyrkerne skal have lige mulighe-
der, og vi mener heller ikke, at det vil være til fordel for nogle parter at kræve 
en sådan sammenkædning af ejerskab og kontrakttegning. 

- En værdifastsættelse på 2 mia. kr er også baseret på en fortsat sukkerproduk-
tion. Det tror vi også på er tilfældet, men skal man skyde penge i en investe-
ring, skal værste scenarie også indgå i overvejelserne – og her ved vi, at vær-
dien af en lukket sukkerfabrik stort set er lig nul. 

- Det er positivt med muligheden for at opnå en bestyrelsespost og en evt. eks-
tra indsigt i Nordic Sugar, men denne mulighed kan ikke i sig selv begrunde 
den nødvendige investering fra dyrkerne. 
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5. Indsatsområder 
 
Vi har en række indsatsområder, hvor vi på generalforsamlinger tidligere år har infor-
meret mere i detaljer, men jeg vil i år nøjes med en kort omtale – men jeg uddyber 
naturligvis gerne under debatten, hvis I har spørgsmål til det. 
 
6. Plantefagligt Forum 
Vi er medlem af Plantefagligt Forum i Landbrug & Fødevarer, hvor Helge Danneski-
old-Samsøe er vores faste medlem. Her sidder også de andre aktører inden for plan-
tesektoren, som aktuelt bl.a. drøfter klima, udtagning af lavbundsjorde og CO2. Hertil 
kommer naturligvis også den nye CAP, som jeg kommer nærmere ind på senere i 
beretningen. 
 
7. Færdselsgruppen 
Vi er ligeledes fortsat medlem Færdselsgruppen under Landbrug & Fødevarer, hvor 
vi repræsenteres af vores ekspert på området, Knud-Erik Clausen. Her bliver der 
bl.a. arbejdet med kørsel med bæltekøretøjer på vejene og kørsel med renselæs-
sere, hvor der arbejdes på, at det bliver muligt at køre med de pågældende maskiner 
under særtransportordningen. Der har endvidere været fokus på halmvogne med aut. 
lastsikring, som desværre ikke alle lever op til gældende lovgivning. Jeg kan i øvrigt 
meddele, at Knud-Erik til enhver tid står til disposition på færdselsområdet, såfremt I 
ønsker det. 
 
8. Bremsetest/ bremsemærker 
Vi har fra foreningen fortsat vores kampagne med bremsetest af roevogne, som også 
kan bruges på andre vogne i landbruget. Antallet af vogne, som blev godkendt og fik 
bremsemærket i 2020, er på niveau med året før. 
Vores fire aktører, som er med i ordningen, er uændret Johannes Mertz, Pouls Brem-
seservice, Gloslunde Maskinfabrik og Sawo.  
Udgiften til ordningen er ganske lille, og vi kører videre med ordningen her i 2021 
sammen med vores 4 aktører – dels er det som nævnt en ordning, der nyder stor an-
erkendelse, dels er udgiften minimal for os med et par tusinde kroner til trykning af 
mærkerne. 
 
9. CIBE, den europæiske organisation af roedyrkere 
Her kan vi se tilbage på 2020, hvor samtlige møder blev holdt virtuelt ved PC’en der-
hjemme. Det har dog ikke forhindret organisationen i fortsat at arbejde for fuldt tryk, 
hvor vi uændret har vores fælles kontor i Bruxelles med 4 ansatte. Her har man bl.a. 
brugt tid på pesticider, EU’s landbrugsordning - CAP’en samt klima og miljø. Herud-
over er det fortsat også et vigtigt mødested, hvor vi udveksler information og gode 
idéer med vore kollegaer i landene rundt om. 
 
Jeg kan også nævne, at vi netop har fået en ny kontingentmodel på plads i CIBE. 
Den skulle afløse den gamle, som var baseret på vores tidligere EU-kvote. Det har 
ikke været nemt, da den nye model giver nogle omfordelinger ud fra den nuværende 
produktion og areal, og det er aldrig nemt, når nogle kommer til at betale mere – uan-
set om det måske er mere retfærdigt. For os, Danmark, kommer det ikke til at betyde 
det helt store, idet vi kommer til at betale et nogenlunde uændret kontingent til CIBE 
med den nye model. 
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Som nævnt har vi ikke haft nogle fysiske møder i 2020 pga. Corona-situationen, og 
det har indtil nu også været tilfældet her i 2021. Selvom vi herved sparer nogle rejse-
udgifter, så kan vi også mærke, at vi ikke mødes og får de uformelle snakke i pau-
serne og over frokosten. De virtuelle møder kan erstatte nogle møder, men for at få 
opbygget og vedligeholdt det nære samarbejde, er der også behov for at mødes an-
sigt til ansigt. Det savner jeg f.eks. som ny formand, hvor der en stor del af delta-
gerne, som jeg kun kender fra billedet på skærmen eller ved navn, hvis der ikke er 
kamera på. 
 
10. WABCG, Verdensorganisationen af Roe- og Rørdyrkere 
Her er billedet det samme – udelukkende møder over PC’en i 2020. Det samme er 
indtil nu tilfældet her for 2021, hvor vi fordelt over nogle dage er til kongres i Austra-
lien – desværre også kun over PC’en. I det mindste slipper vi for musene, som vi har 
set billeder af, der plager Australien her for tiden! 
 
11. Sukkerroeafgiftsfonden 
Vi administrerer Sukkerroeafgiftsfonden, hvor vi her fra foreningen har to ud af seks 
pladser i bestyrelsen – det er aktuelt Jørn Dalby og Anita Halbye. Sukkerroeafgifts-
fonden administrerer offentlige midler og er underlagt en stram fondslovgivning i for-
hold til administrationen af den. Fonden uddeler årligt 2,3 - 2,5 mio. kr i tilskud til pro-
jekter vedr. sukkerroer indenfor to områder: forskning og forsøg samt rådgivning. 
Midlerne stammer dels fra de 60 øre pr. ton roer, der opkræves i produktionsafgift, 
dels fra tilskud fra Promilleafgiftsfonden, som administrerer nogle af de opkrævede 
pesticidafgifter.  
 
Alle kan søge i Sukkerroeafgiftsfonden, som her i 2021 uddeler: 

- Nordic Beet Research NBR: 2.079.000 kr 
- Aarhus Universitet:  398.000 kr 

I alt:    2.477.000 kr 
 
 
12. NBR og Fondet for Forsøg med Sukkerroedyrkning 
v/ Michael Hansen 
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13. Gasledning, biogas og energiforsyning på fabrikkerne 
Det var en glædelig og vigtig beslutning for Lolland-Falster og ikke mindst sukkerpro-
duktionen i Danmark, da regeringen i begyndelsen af februar godkendte etableringen 
af en gasledning til landsdelen. 

- Gasledningen er afgørende for konkurrenceevnen i den danske sukkerproduk-
tion og dermed sikring af roedyrkningen og lokale arbejdspladser, og samtidig 
er det et stort plus for klimaet og den grønne omstilling. 

- Med gasledningen kan sukkerfabrikkerne nu omstilles til naturgas og biogas i 
stedet for den nuværende brug af kul og svær olie, hvor miljøtilladelserne er 
ved at udløbe. Her har Nordic Sugar oplyst, at uden gasledningen ville man 
blive nødsaget til at etablere en løsning med LNG-gas, som både er en dyrere 
løsning og mindre miljøvenlig, da det bl.a. skal transporteres med lastbil til fa-
brikkerne. 

- En ekspert og nogle politikere har fået meget taletid i medierne, da de har talt 
for en omstilling til el i stedet for gasledningen, men det er ikke brugbart i prak-
sis på fabrikkerne, og der er heller ingen andre sukkerfabrikker i Europa, som 
kører på el. Men det er selvfølgelig også nemt at være ekspert og foreslå løs-
ninger, når man ikke selv har hånden på kogepladen og ikke selv står tilbage 
med konsekvenserne af en ustabil drift og udfald på fabrikkerne – ingen her i 
salen er i tvivl om, hvad det har af omkostninger og gener for en sukkerkam-
pagne og produktionsøkonomien, hvis en fabrik ikke kører. 

- Med beslutningen om etablering af gasledningen er der samtidig skabt grund-
lag for bygning af to biogasanlæg, et på Falster og et på Lolland, som på sigt 
vil give en CO2-neutral energiløsning for fabrikkerne. 

 
Klima-, energi- og forsyningsminister Dan Jørgensen begrundede beslutningen me-
get tydeligt i sin pressemeddelelse: 
”Dette er en meget stor investering, som er nødvendig for at hjælpe Lolland-Falster. 
Det handler om at beskytte truede arbejdspladser og om at sikre grøn omstilling i alle 
dele af Danmark. Den nye gasledning vil allerede ved etableringen give store CO2-
besparelser, og på sigt bliver det en helt CO2-neutral løsning, når vi får nok biogas” 
og han tilføjer:  
”Hvis sukkerproduktionen i Danmark ikke får hjælp til at omstille sig, er vurderingen, 
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at den ville flytte til et andet sted i verden. Det ville ikke være bedre for klimaet, og 
det ville være katastrofalt for Lolland-Falster.” 
 
Det kan ikke siges tydeligere, og jeg vil gerne opfordre til, at man tager godt imod 
projektet og bærer over med de gener, som nedgravningen af gasledningen uundgå-
eligt fører med sig for de berørte lodsejere. 
***** 
 
Her fra foreningen har vi selvfølgelig også fulgt processen tæt. Nordic Sugar har na-
turligt nok kørt sagen, da gasledningen har direkte forbindelse med energiforsynin-
gen til deres fabrikker, men vi har bakket op om gasledningen, hvor vi har haft mulig-
hed for det. 
 
Desuden har det også haft en direkte påvirkning for os roedyrkere, hvor vi løbende 
har haft drøftelser med Nordic Sugar: 

- Nordic Sugar var allerede i sidste kampagne presset på deres miljøtilladelse i 
Nakskov, hvor de var nødt til at lukke fabrikken allerede den 4. januar, så Ny-
købing måtte køre videre helt frem til den 9. februar, hvor de sidste roer blev 
kørt ind. 

- Her har vi undervejs gjort det klart, at det skulle håndteres på en måde, så 
dyrkerne blev berørt mindst muligt og på en fair måde, uanset om man leve-
rede til Nakskov eller Nykøbing. 

- Miljøtilladelsen i Nakskov og Nykøbing var således udfordret. Her endte Nor-
dic Sugar med en løsning, hvor de opsætter nye brændere og kører med let-
olie i Nakskov allerede fra næste kampagne, så fabrikkerne kan kører normale 
kampagner frem til skiftet til gas i 2024. 

- Uden at gå i detaljer kan jeg oplyse, at der inden de tog beslutning om skift til 
let-olie var andre løsningsmuligheder på bordet fra Nordic Sugar for den kom-
mende kampagne. Her var vi fra forretningsudvalget også med inde over med 
vores syn på mulighederne i forhold til, hvad der tjener os bedst som roedyr-
kere. Det er således en sag, vi har brugt en del tid på, og som naturligvis har 
optaget os meget. 

***** 
 
Med godkendelsen af gasledningen indgår også planer om bygning af to biogasan-
læg på henholdsvis Lolland og Falster. Her er det tanken at bruge af noget af pulpen, 
som i dag tørres i Nykøbing. 

- Pulpen tilhører i henhold til EU’ landbrugsordning dyrkerne, hvor vi i Branche-
aftalen har aftalt at sælge det til Nordic Sugar, hvor vi får 3 Euro pr. ton roer = 
22,50 kr. 

- Vi har her fra foreningen udpeget Jørn Dalby til vores faste mand på biogas og 
roepulp. Det er vigtigt, at vi er tæt inde over og med, hvor beslutningerne træf-
fes, hvor det ligger i trygge hænder hos Jørn. 

 
Der er to ting her, vi har for øje: 
1. Vi skal se på, om det kan føre til en større afregning til os for pulpen end de 22,50 

kr pr. ton roer, vi får nu. Det er nok tvivlsomt, og uanset prisen skal vi tage stilling 
til, om vi som dyrkere i givet fald ønsker at overtage pulpen og ansvaret for salg 
af det m.v. 
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2. Dernæst – og det er nok den vigtigste del – skal vi sikre os, at vi som landmænd 
godskrives for opsamlet CO2 i pulpen set i forhold til mulige kommende krav til 
landbruget på klimaområdet. Generelt for landbruget er det fortsat et uafklaret 
emne, men med vores flerårige roekontrakter er det vigtigt at tænke det ind alle-
rede nu, så vi ikke bliver fanget på lange kontrakter, hvis der kommer nogle gene-
relle retningslinjer for landbruget på det indenfor et år eller to. Vi har derfor i vores 
forhandlinger med Nordic Sugar her i foråret skudt det til hjørne, men vi har aftalt 
at tage det op igen, når der er nyt på området. 

 

14. Gaucho 
Danske Sukkerroedyrkere har sammen med Nordic Sugar, NBR og MariboHilleshög 
stået bag ansøgningen om dispensation til brug af Gaucho her i 2021, hvor der fra 
alle parter har været lagt mange timer og ressourcer i at få en godkendelse. 

- Vi indsendte ansøgningen til Miljøstyrelsen den 14. august 2021, og undervejs 
har vi flere gange været i dialog med styrelsen og indsendt ekstra materiale. 

- Miljøministeriet gav den 22. februar 2021 dispensation til brug af Gaucho her i 
2021 til bejdsning af roerne. 

- Dispensationen blev givet efter en lang og grundig behandling i Miljøstyrelsen, 
hvor der specielt de sidste måneder var mange nye spørgsmål og forhold, der 
skulle redegøres for til brug for Miljøstyrelsens behandling, men det lykkedes 
til slut, og heldigvis lidt tidligere end i 2020, hvor vi først fik dispensationen 
midt i marts 

- Vi har hermed opnået dispensation i 2019, 2020 og 2021 
- Vi søger også til 2022, men det bliver vanskeligt, da Miljøstyrelsen vil be-

handle en ansøgning for 2022 ud fra de nye retningslinjer fra EU med skær-
pede krav. 

- Som dyrkere kender vi fordelene ved Gaucho, som beskytter sukkerroerne 
mod insektangreb på en miljømæssig forsvarlig måde. Det betyder samtidig, 
at vi helt eller delvist kan undgå efterfølgende skadedyrssprøjtninger, hvor 
også nyttedyr kan rammes. 

- Miljøstyrelsen har givet dispensationen, da de har konkluderet, at dispensation 
kan gives, uden at hverken mennesker, dyr eller miljø udsættes for uaccep-
table risici. Sukkerroer er en ikke-blomstrende afgrøde, og bier vil derfor ikke 
kunne lide overlast ved bejdsning af roerne med Gaucho. 

- Tilsvarende er der givet dispensation i lidt over 10 andre lande i EU, herunder 
også i store producentlande som Frankrig og Tyskland. Frankrig, som er EU’s 
største sukkerproducent, har ikke tidligere givet dispensation, men landet op-
levede i 2020 store udbyttetab i roerne, i gns. 30 %, som følge af virusgulsot, 
hvilket har fået dem til at ændre indstilling og give dispensation her til 2021 – 
og det ligger samtidig i kortene, at de også giver i 2022 og 2023, da de arbej-
der ud fra et 3-årigt program. 

- Tilsvarende har vi også forsøgt at lægge op til et 3-årigt program her i Dan-
mark for 2021-23, men man kan dog uanset hvad kun søge for ét år ad gan-
gen. 
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15. CAP’en og sukkerroer 
EU er ved at lægge sidste hånd på aftalen om landbrugspolitikken, CAP’en, for 2023-
27, hvor vi måske kan forvente en afgørelse her sidst på måneden. Dernæst skal det 
implementeres i medlemslandene, hvor den danske regering lægger op til nogle æn-
dringer, som også vil berøre os alle som landmænd og sukkerroedyrkere. Fra Dan-
ske Sukkerroedyrkere følger vi naturligvis forhandlingerne tæt, og som det står nu, 
kan jeg fremhæve følgende i forhold til sukkerroerne: 

- Regeringen lægger op til en udjævning af værdien af betalingsrettighederne, 
hvilket også vil berøre sukkerroedyrkerne, som tilbage i 2006-2009 fik lagt en 
top-up på betalingsrettighederne som kompensation for prisreduktionen i den 
daværende EU-sukkerreform. 

- En del af de daværende roedyrkere har ikke længere sukkerroer, men det er 
beregnet, at der fortsat ligger omkring 40 mio. kr i top-up hos nuværende ak-
tive roedyrkere. 

- Det er også beregnet, at roedyrkerne i gennemsnit kun rammes meget be-
grænset af en udjævning, da der også kommer penge fra de andre sektorer, 
der udjævnes – herunder især kvæg og kartofler. Men der vil naturligvis være 
roedyrkere, som havde en stor andel af deres areal med sukkerroer i 2006, 
som vil opleve et tab. Fra Danske Sukkerroedyrkere har vi derfor hele vejen 
igennem arbejdet imod en udjævning. Det har det samlede landbrug via Land-
brug & Fødevarer også gjort, men meget tyder dog på, at regeringen vil gen-
nemføre en udjævning. Samtidig vil de afskaffe betalingsrettighederne for at 
forenkle systemet. 

- Det ligger også i planerne, at en større del af landbrugsstøtten flyttes fra søjle 
1 til søjle 2, hvilket vil ramme os alle med en lavere direkte støtte. Det undgår 
vi med stor sandsynlighed heller ikke. 

- Noget flyttes over i de såkaldte eco schemes, som man kan søge midler fra, 
hvis opfylder nogle bestemte kriterier. En af disse er planteproduktion til føde-
varebrug, hvor man kan modtage en præmie på 400-500 kr pr. ha – her indgår 
sukkerroer som en af afgrøderne. Betingelserne kender vi ikke endnu, men 
det er naturligvis et punkt, vi vil have stor fokus på. Jeg kan nævne, at korn 
ikke indgår som en afgrøde, der kan få de 400-500 kr. 

 
Som nævnt er det noget, vi vil følge tæt den kommende tid, når EU og dernæst den 
danske regering fastlægger politikken. Det gør vi bl.a. gennem Landbrug & Fødeva-
rer, hvor vi under dette punkt med CAP’en deltager på primærbestyrelsens møder, 
når der er noget på, som berører os sukkerroedyrkere. 
 
Ser vi på EU’s specifikke regler i CAP’en på sukker og sukkerroer, er der ikke lagt op 
til ændringer. 

- Det indebærer bl.a., at vi som forening fortsat må forhandle kontrakter og roe-
priser fælles for alle dyrkere – det er naturligvis et vigtigt og afgørende punkt 
for os. 

 
16. Aftale om kontrakt og roepris 
Aftale for 2021 
Vi er allerede godt i gang med 2021-sæsonen, hvor vi aftalte kontraktvilkår og roepris 
for et år siden, hvorefter kontrakttegningen sluttede den 14. august 2020. Vi har der-
for allerede øjnene rettet mod 2022, hvor vi har haft mange møder og konstruktive 
forhandlinger siden starten af året, men de sidste ender er endnu ikke på plads. 
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Inden jeg vender tilbage til forhandlingerne om 2022, vil jeg kort lige repetere de æn-
dringer, vi sidste år fik forhandlet på plads her til 2021: 

- Kontrakttegningen blev ændret til at være baseret på antal tilsåede og dyrkede 
hektar, hvor der er fuld betaling til alle roer leveret indenfor kontrakten. Førhen 
var kontrakten som bekendt på en sukkermængde, hvor man kun fik fuld roe-
pris op til 105 % af kontrakten. 

- Logistikpræmien blev ændret, så grænsen blev forlænget fra tidligere 35 km 
og nu ud til 80 km. Ændringen blev finansieret ved, at det faste beløb op til 15 
km blev reduceret fra 10.00 kr til 8,20 kr. Med den nye model blev der sam-
menhæng med grænsen på 80 km på transporten af roerne. 

- De to tidligere 3-årige kontrakter med henholdsvis fast og variabel pris udgik 
og blev erstattet af en 3-årige eller 5-årige kontrakt med fast pris og over-
skudsdeling. 

- De to 1-årige kontrakter med henholdsvis fast og variabel pris fortsatte, hvor 
prisen på den faste kontrakt forblev uændret i forhold til 2020, mens prisen på 
den 1-årige variable kontrakt blev hævet med 0,25 Euro. 

- Hertil kom at dyrkere med en 3-årig kontrakt løbende 2019/20-2021/22 fik til-
budt at forlænge kontrakten med 2 år gældende for kampagnerne 2022/23 og 
2023/24 på samme vilkår, som gælder for 3- og 5-årige kontrakter, der blev 
tegnet med start i 2021/22. Dette princip vil også fremover gælde for forlæn-
gelse af flerårige kontrakter året før udløb. 

 
Vi fik således nogle små forbedringer igennem sidste år, selvom det var på et tids-
punkt med en lav sukkerpris og begrænsede priser på vores alternative afgrøder. 
 
Aftale for 2022 
Som nævnt har vi haft mange møder og gode konstruktive forhandlinger om vilkår og 
priser for kontrakten 2022, men vi har ikke fået de sidste ender til at nå sammen 
endnu. Her har udgangspunktet for forhandlingerne været, at prisen på vores alterna-
tive afgrøder er steget, men sukkerprisen er ikke fulgt med op i samme omfang. 
 
Vi har dog lukket nogle ”mindre” punkter, hvor vi har aftalt: 

- at genoptage drøftelser om CO2 vedr. pulp, når der foreligger mere informa-
tion 
- om lange kampagner hvis den ene fabrik lukker mere end 10 dage før den 
anden 
- at NBR skal se nærmere på, hvilke faktorer der har indflydelse på sukkerro-
ernes egnethed til sukkerproduktion 
- en mulighed for kobling af roeprisen til børsprisen på sukker – inspireret af 
de engelske roedyrkere og i første omgang kun et meget begrænset forsøg 
- det nye EU-direktiv (UTP, Unfair Trading Practices) og danske lovgivning im-
plementeres fra 2022-kampagnen, så roerne betales fuldt ud løbende måned 
+ 30 dage (dog ikke EBIT-tillæg på var. kontrakter) 

 
17. Foreningen, arbejdsopgaver og økonomi 
Bestyrelsen har i årets løb haft fokus på foreningens arbejdsopgaver og økonomi, 
hvor bestyrelsen bl.a. var samlet til et 2-dages seminar i begyndelsen af oktober, 
hvor det blev drøftet grundigt igennem. 
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- På seminaret kom vi frem til, at de nuværende arbejdsopgaver grundlæg-
gende fortsat er relevante og til gavn for medlemmerne, men vi vil som altid 
meget gerne have jeres kommentarer til det her under debatten. I lighed med 
tidligere år forsøger vi her med beretningen at give et overblik over en del af 
det, vi arbejder med. 

- Vi har også haft en drøftelse af vores vedtægter, hvor vi til i dag har fremlagte 
forslag til nogle tilretninger og ændringer. Oplægget gennemgås senere, men 
jeg kan bl.a. fremhæve, at vi drøftede antallet af medlemmer i forretningsud-
valget, hvor vi lægger op til, at vi skal være 3 i stedet for 4 medlemmer. Det vil 
passe bedre sammen i forhold kontraktforhandlingerne med Nordic Sugar, 
som er forretningsudvalgets væsentligste opgave, og reduktionen med ét 
medlem vil samtidig give en besparelse for foreningen i honorar. 

- Foreningens økonomi drøftede vi naturligvis også, hvor vores udgifter hænger 
nøje sammen med arbejdsopgaverne. Her har vi over årene løbende haft fo-
kus på at reducere omkostningerne. Her skal vi derfor have for øje, at skal vi 
reducere yderligere i udgifterne, vil det også betyde, at der er arbejdsopgaver, 
der skal skæres væk. 

- I dag har vi en total udgift for foreningen på ca. 1,20 kr pr. ton roer, hvoraf no-
get dækkes af afkastet af vores formueafkast, så vi netto har en udgift på ca. 
1,00 kr pr. ton roer. Det svarer til ca. 75 kr pr. ha. Det mener vi, at værdien af 
vores arbejde i foreningen klart betaler tilbage – og mere til. Her er kontraktfor-
handlingerne og Gaucho to eksempler, hvor det er nemt at regne på værdien, 
men hertil er alle de skjulte ting, hvor de løbende små skub i den rigtige ret-
ning er svære at gøre værdien op på, f.eks. CIBE, NBR, Fabriksudvalget m.v. 

- Vi har i adskillige år kørt med et reduceret kontingent for at udbetale noget af 
formuen til medlemmerne via et budgetteret underskud. Satsen pr. ton roer 
har fra 2014 til 2020 ligget på 50 øre pr. ton, hvilket svarer til ca. halvt kontin-
gent. Det kan dog ikke fortsætte i længden, og vi nærmer os nu at have udbe-
talt den del af formuen, som vi har sat som mål. 

- I bestyrelsen har vi derfor besluttet en ny kontingentmodel, som indebærer en 
omlægning, så det nu består af to dele. Dels er et basiskontingent pr. medlem 
dels en opkrævning pr. ton roer. Før var det alene en opkrævning pr. ton roer. 
Basiskontingentet er indført for at afspejle nogle af de basisudgifter, der er for-
bundet med at drive foreningen for medlemmerne uanset produktionens stør-
relse. Basiskontingentet fastsættes for 2021 på 1.250 kr pr. medlem. Udover 
det nye basiskontingent fortsættes som nævnt også med en kontingentdel, der 
opkræves med en sats pr. ton roer. Satsen pr. ton roer fastsættes for 2021 på  
40 øre – en lille reduktion fra de nævnte 50 øre pr. ton de senere år. 

- Med den nye kontingentmodel øges indtjeningen fra kontingentet med lidt un-
der 700.000 kr. Det dækker ikke hele foreningens udgift, så der budgetteres 
fortsat med et underskud, der tages af formuen. Underskuddet er dog med lidt 
over en ½ mio. kr væsentligt mindre end tidligere, så modellen er holdbar en 
del år frem, da der fortsat står 3,6 mio. kr, vi gerne vil udbetale af formuen 
over de kommende år. 

- Samtidig med forøgelsen i det samlede kontingent til Danske Sukkerroedyr-
kere sker der en reduktion i opkrævningen til NBR på op mod 500.000 kr år-
ligt. Det sker ved, at noget af bidraget til NBR de kommende år finansieres 
ved at bruge noget af formuen og formueafkastet i Fondet for Forsøg med 
Sukkerroedyrkning, som har en formue på over 30 mio. kr efter salget for godt 
10 år siden af aktiviteterne på Sofiehøj til Abed Fonden – hvor man i dag lejer 
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sig ind. Da vi ejer Fondet for Forsøg med Sukkerroedyrkning i fællesskab med 
Nordic Sugar (Danmark), vil de årligt bruge en tilsvarende del af formuen der-
fra. 

- Omlægningen af kontingentmodellen kombineret med den mindre opkrævning 
til NBR medfører, at en dyrker med en gennemsnitlig størrelse kontrakt vil 
komme til at betale samlet ca. 300 kr mere i kontingent – svarende til ca. 7 kr 
pr. ha. 
For en dyrker med en lille kontraktmængde vil omlægningen betyde en lidt 
større merudgift, mens en dyrker med en stor kontrakt ikke vil mærke en for-
skel eller evt. opnå en besparelse. 

 
Foreningens formue 
Bestyrelsen har siden sidste generalforsamling besluttet at omlægge foreningens for-
mue. Fra starten af 2018 og frem her til begyndelsen af 2021 har vi haft formuen in-
vesteret gennem Lollands Bank, men vi har nu flyttet den til investering gennem Dan-
ske Bank. 

- Vi har været fint tilfreds med placeringen i Lollands Bank, hvor vi samlet i gen-
nemsnit har haft et årligt afkast på 4,6 % i perioden. 

- Vi har dog vurderet, at det set-up, som Danske Bank kan tilbyde i forhold til 
beslutningsprocessen på forvaltning af investeringen, passer bedre ind hos 
os. Vi skal naturligvis træffe den endelige beslutning i bestyrelsen, når vi skal 
købe/sælge værdipapirer, men som udgangspunkt følger vi det oplæg, som 
Danske Bank kommer med og som følger markedet. Det er foreningens 
penge, og vi skal som bestyrelse ikke sidde og foretage en investering ud fra 
vores egen indsigt i markedet – her skal vi i stedet følge markedet og eksper-
terne, hvor vi i bestyrelsen på forhånd har opstillet risikoprofilen, der skal inve-
steres ud fra. 

- Jeg kan her tilføje, at vi desuden har tilknyttet en uvildig ekspert, som vi benyt-
ter sideløbende til kritisk at vurdere oplæggene fra Danske Bank. Det koster 
selvfølgelig lidt, men vi mener, at det er givet godt ud. 

 
Medlemsregister og kommunikation 
Det er nu omkring 1½ år siden, vi overtog administrationen af vores medlemsregister 
fra Nordic Sugar, hvor vi dog stadig får opdaterede oplysninger fra Nordic Sugar, så-
fremt I har givet tilsagn til det i forhold til GDPR. Vi er dog fortsat meget glade for, at I 
giver en melding til os, hvis I har ændring til især jeres E-mail – tak for det. 
 
På kommunikationssiden har vi foreløbig valgt at fortsætte med vores trykte blad 
Sukkerroenyt, hvor der også er information fra NBR. Vi er klar over, at nogle – måske 
især den yngste dyrkergruppe – foretrækker den rene elektroniske information, men 
det er vores fornemmelse at en del fortsat gerne vil have det trykte blad med posten, 
som man kan bladre i over kaffen. Det ene udelukker ikke det andet, og vi vil også 
gøre brug af direkte mails med information til jer, hvis der er noget af særlig vigtig-
hed. 
 
Husk også vores Facebook gruppe for medlemmer. Hvis I ønsker at være medlem, 
bliver I spurgt om jeres dyrkernummer, som I skal svare tilbage med, før I har ad-
gang. 
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Desuden kan jeg nævne, at vi har set på muligheden for at samle lidt mere informa-
tion om vores forening og arbejde i en digital brochure. 
 
Til slut her under foreningen vil jeg også nævne, at det har været et år, hvor vi har 
haft skiftedag i formandskabet, hvor Jørn Dalby stoppede som formand efter 18 år på 
posten, og jeg fik overdraget stafetten. Samtidig blev Henrik Hansen valgt til ny næst-
formand. Skiftet skete i juni 2020, men pga. Corona-situationen kunne vi først mar-
kere det ved en reception i september måned, hvor mange var mødt frem på dagen. 
 
18. Afslutning 
Bestyrelsen er meget glad for, at vi i dag har mulighed for at mødes fysisk.  
De mange ting, som vi arbejder med i bestyrelsen igennem året, har vi fremlagt i be-
retningen. Vi har i dag forsøgt at aflægge beretningen lidt mere levende med flere sli-
des. Den skrevne beretning er ikke aflagt ordret; men vi har fremhævet de væsentlig-
ste punkter. Den trykte beretning kan I hente på vores hjemmeside. 
I er altid velkommen til at kontakte bestyrelsen for en snak om tingene – vi er altid 
glade for input (ris og ros) fra jer medlemmer til vores arbejde.  
Bestyrelsen ser meget frem til, at vi stille og roligt igen kan mødes fysisk med jer til 
forskellige roearrangementer. Det giver altid en god snak med input til vores arbejde. 
Tak for en god og konstruktiv debat her i dag.  
Tak for samarbejdet til Nordic Sugar, Agricentret, fabrikkerne, NBR, pressen og øv-
rige samarbejdspartner.  
Tak til bestyrelsen for godt og konstruktivt samarbejde.  
Sidst men ikke mindst en stor tak til sekretær Klaus Sørensen for dit store arbejde og 
godt samarbejde. 
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